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اما و اگر های قطعی اینترنت در  روز کنکور
قطع شدن اینترنت موبایل در روز برگزاری کنکور اولین بار حدود دو 
هفته قبل در نقل قولی از وزیر علوم شــنیده شد. وزیر علوم در این باره 
گفتــه بود که مردم قطع اینترنت در زمان برگزاری کنکور را می پذیرند؛ 
چراکه سرنوشت فرزندانمان در گرو کنکور است. این صحبت ها که با 
واکنش هایی از سوی کاربران شبکه های اجتماعی هم روبه رو شد که 
تلویحا از ســوی وزارت ارتباطات تکذیب شد. وزیر ارتباطات دراین باره 
گفت که سازمان سنجش به دنبال این بود که هم زمان با برگزاری کنکور، 
اینترنت به شکل سراسری قطع شود که ما مخالفت کردیم. همچنین 
پس از اظهارات معاون ســازمان ســنجش در مورد قطعی سراسری 
اینترنت در روزهای برگزاری کنکور، وزارت ارتباطات در اطلاعیه ای این 
خبر را تکذیب کرد و گفت که در این  ارتباط نه چیزی تصویب و نه ابلاغ 
شده است. سازمان سنجش هم اعلام کرد محدودشدن اینترنت منوط 
به تصمیم وزارت ارتباطات اســت.  تا اینجــای کار کانال های تلگرامی 
تقلــب از این اظهار نظر وزارت ارتباطات ابراز خوشــحالی کردند و به 
مشتریانشــان اطمینان دادند همان طور که گفته بودیم، اینترنت در روز 
کنکور قطع نمی شود. حتی یکی از این کانال ها فایل صوتی منتشر کرد 
و در آن توضیــح داد که اســتفاده از جَمِر برای وزارت ارتباطات صرفه 
اقتصــادی ندارد؛ چون خیلی گران اســت و از طرفی قطع اینترنت به 
کشــور خســارت اقتصادی وارد می کند و هر بار که اینترنت قطع شود 
پنج، شش روز طول می کشــد تا اینترنت دوباره به حالت اول بازگردد 
و خســارت های اقتصادی به کشور وارد می شــود.  در همین حین که 
کانال های تقلب در حال دل گرمی دادن به مشــتریان تقلب بودند، چند 
روز بعد سازمان سنجش اعلام کرد که اینترنت همراه در روز کنکور در 
حوزه های امتحانی قطع می شود. رئیس این سازمان در این خصوص 
گفت: «پیش بینی کردیم و از دولت خواستیم که امکان ارسال و دریافت 
فایل وجود نداشته باشد که مصوب شد در اینترنت همراه در حوزه های 
شبکه های پیام رسان محدودیت داریم». روز قبل از برگزاری نوبت اول 
کنکور سراســری ۱۴۰۲ هم وزیر ارتباطات اعلام کرد که فردا از ساعت 
۷:۳۰ تا ۱۱:۳۰ در محدوده های حوزه های برگزاری کنکور، با اطلاع قبلی 
اینترنت قطع می شــود. اینترنت ثابت به هیچ وجه قطع نمی شود. اما 
این اولین بار نیست که اینترنت در حوزه های کنکور قطع می شود. سال 
گذشــته نیز وزیر ارتباطات در روزهای نزدیک به کنکور ۱۴۰۱، گفته بود 
که برای جلوگیری از فروش ســؤالات کنکور و امنیت روانی داوطلبان 
درخواســت شــد که در حوزه های امتحانی اینترنت ۳G و ۴G فعال 
نباشــد. وزیر علوم نیز در آخرین اظهار نظر خود قطع شدن اینترنت در 
زمان برگزاری کنکور را در راستای تحقق عدالت آموزشی خوانده بود. 
 ذکر این نکته مهم اســت که بیش از ســه روز پیش سؤالات به دست 
خبرنگار «شرق» رسید و مسئله را با روابط عمومی سازمان سنجش در 
میان گذاشــت که البته آنها تکذیب و صحت سؤالات را نپذیرفتند. اما 
با برگزاری امتحانات مشــخص شد که انکار آنها بی پایه بود و سؤالات 
خیلی زودتر از همیشــه منتشر شده بود. با وجود تمام سخت گیری ها 
و هشــدارها به متقلبان مبنی بر محروم شدن از تحصیل باز هم دیروز 
در حالی کــه هنوز دو ســاعت از برگزاری کنکور تجربی نگذشــته بود، 
ســؤالات شیمی و فیزیک روی چند کانال تلگرامی قرار گرفت. بررسی 
این سؤالات با سؤالات کنکور که چند ساعت بعد از اتمام جلسه روی 
سایت سنجش قرار گرفته بود، نشان می دهد بعضی سؤالات کانال های 
تلگرامی با بعضی ســؤالات کنکور یکسان بودند البته شماره سؤالات 
فرق داشــت. مثلا سؤال شماره ۸۰ درس شــیمی سؤالات کانال های 
تقلب با ســؤال شماره ۷۸ درس شیمی ســؤالات دفترچه ای که روی 
سازمان سنجش قرار گرفت یکی است یا سؤال شماره ۷۰ درس فیزیک 
در کانال  های تقلب با ســؤال شــماره ۶۱ همیــن درس در دفترچه ای 
که روی ســایت سنجش قرار دارد، یکی است. همچنین صبح جمعه 
هم برخی ســؤالات درس عربی رشته انسانی هم روی برخی کانال ها 
قرار گرفت. این کانال ها حتی برای جذب عکاس به کســی که بتواند از 
سؤالات عکس بگیرد و ارسال کند، وعده دستمزد بالا داده  بودند. البته 

یکی از کانال های تقلب که ســؤالات را فقط قبل از جلسه می فروخت 
و فروش سر جلسه ندارد و حدود چهار، پنج روز قبل از امتحان عکس 
دفترچه را برای ترغیب مشــتریان روی کانال قرار داده بود، با سرزنش 
کسانی که از او خرید نکرده بودند، گفت که ما اعلام کرده بودیم اینترنت 
در حوزه های کنکور قطع می شود چرا به حرف ما گوش ندادید؟ دلیل 
این سرزنش او البته احتمالا به این برمی گردد که سؤالات کنکور که سر 
جلسه به مشتریان فروخته می شود بسیار ارزان تر از سؤالاتی است که 
قبل از جلسه فروخته می شود. از طرفی همان طور که گفته شد برخی 
کانال های تقلب ســؤالات را رایگان روی کانال خود قرار می دهند. به 
همین دلیل است که گردانندگان برخی کانال های تقلب از مشتریانشان 

می خواهند هرچه سریع تر سؤالات را قبل از جلسه بخرند.
رئیس سازمان ســنجش: متقلبان با ابزارآلات جاسوسی غیرقابل 

شناسایی  به جلسه می آیند/ جمر جواب نمی دهد
پورعباس، رئیس سازمان ســنجش پس از برگزاری کنکور و گفت 
که متخلفان کنکور هیچ توفیقی پیدا نکرده اند تا به اهداف خود برسند 
و تاکنون علیرغم تلاش زیادی که صورت گرفته، هیچ عکســی ارسال 
نشده.  او همچنین در رابطه با ابزارآلات تقلب گفت: «وسایل عکاسی به 
اندازه یک دکمه پیراهن است. این دستگاه ها با دستگاه های ایکس ری 
هم قابل کشف شدن نیســت. این دستگاه های شبه جاسوسی به دلیل 
اینکه تمام اتوماتیک و هوشــمند اســت، زدن دکمه مســاوی است با 
ارسال عکس».  رئیس ســازمان سنجش همچنین در جریان بازدید از 
نحوه برگزاری کنکور در دانشگاه شریف در مصاحبه با روزنامه شریف 
گفت: «در ایــن دوره و دوره قبل کنکور، علاوه بر تلاش های بســیاری 
که برای لورفتن ســؤالات آزمون شــده بود، کار از تقلب هم گذشته و 
تلاش داشتند تا به اصل ساختار و سازوکار برگزاری کنکور آسیب زده و 
ناتوانی برگزارکنندگان را به رخ بکشند اما موفق نشدند».  وی در رابطه 
با دســتگاه جمر (قطع کننده اینترنت) و ابزارآلات جاسوسی غیرقابل 
شناسایی که متقلبان اســتفاده می کنند، گفت: «راه های جایگزینی که 
مطرح می شود، عمدتا تا قبل از شروع آزمون است که باید مراقبت ها 
و هماهنگی هــای امنیتی و... صورت بگیرد اما اینهــا تا قبل از آزمون 
است و وقتی آزمون شروع می شود ما با مکانیسمِ عکس گرفتن مواجه 
می شــویم که عکس را گرفته و از طریق اینترنت ارسال می کنند. جمر 
هم جواب نمی دهد؛ چراکه اینها دوربین های پیشرفته فوق جاسوسی 
هســتند که با فرکانس های مخصوص کار می کننــد و جمر برای آنها 
جواب نمی دهد. وسایل عکس گرفتن آنها هم گاه در حد دکمه لباسی  
است که هر کس روی لباس خود دارد و این موارد حتی با دستگاه های 
X-RAy قابل شناســایی نیســت و از ابتدای صبح که حساس ترین و 
بزرگ تریــن آزمون خود را برگزار کردیم، تلاش های زیادی داشــتند اما 

هیچ گونه ارسال عکسی را نداشته اند و به ما گزارشی نشده است».
او درباره ناکارآمدی ســیگنال یاب ها گفت: «وزیر ارتباطات پیشنهاد 
کرده بود که برای پیداکردن این وسایل یا قطع ارتباط آنها، دستگاه هایی 
طراحی شــود و ما هم دوهزارو ۸۰۰ دســتگاه ســاختیم که سیگنال 
را پیــدا می کند اما ســیگنال یابی ما برای چند ثانیــه کفاف نمی دهد 
و ســیگنال هایی که چنــد دقیقه ای هســتند و دوام دارند را می توانند 
شناسایی کنند؛ ســیگنال هایی هم که برای ارسال عکس به کار گرفته 
می شود، چون تمام اتوماتیک و در حد فشردن یک دکمه است ، در همان 
لحظه انجام شده و قابل جلوگیری نیست». رئیس سازمان سنجش در 
پایان گفت: «در حال حاضر اینترنت تلفن همراه در دانشــگاه و حوالی 
آن و همچنین اینترنت شریف هم در دو ساختمان تالارها و ابن سینا به 
درخواست سازمان سنجش قطع شــده و تا ظهر امروز ادامه خواهد 
داشــت». وی همچنین در روز ۳۰ دی ماه با اعلام اینکه چند صفحه 
از ســؤالات کنکور در کانال های تلگرامی پخش شده بود، گفت: «روز 
گذشــته ۲۹ دی ماه سه صفحه از دفترچه سؤالات قبل از پایان آزمون 
منتشر شد اما به سرعت توانستیم متخلف را شناسایی و بازداشت کنیم. 
تاکنون هیچ برگشت پاســخی به حوزه های امتحانی در کنکور امسال 
اتفاق نیفتاده اســت».  وی همچنین در گفت وگو با صداوسیما در روز 

برگزاری کنکور انسانی، ریاضی و زبان در روز ۳۰ دی ماه عنوان کرد که 
امسال هیچ فرستنده تقلب برای آزمون کنکور نداشتیم و در مقایسه با 

سال گذشته یکی از بی نظیر ترین آزمون ها را پشت سر گذاشتیم.
سؤالات کنکور چطور ممکن است لو برود؟

هامون سبطی، رئیس دیده بان عدالت آموزشی با ردکردن احتمال 
لورفتن سؤالات کنکور قبل از جلســه گفت: «اینکه آیا سؤالات کنکور 
قابل خریداری اســت یا خیر هنوز تأیید نشــده اســت. افرادی در این 
خصوص دستگیر شــدند اما چون مدارک کافی وجود نداشته تا ثابت 
کند این افراد قبل از جلسه کنکور به سؤالات دسترسی داشتند، آنها هم 
رها شدند. منتشرکردن عکس از کاور دفترچه ترفند رایجی است که این 
افراد به کار می برند.  در کنکور تیرماه ۱۴۰۱ عکس هایی منتشر شد که ما 
و خیلی از اســتادان دیگر این موضوع را به پلیس فتا اطلاع دادیم و تا 
جایی که می دانیم افرادی هم دستگیر شدند اما در ادامه این موضوع 
به عنوان یک ســند قطعی اســتفاده نشــد».   رئیس دیده بان عدالت 
آموزشی درباره نحوه لورفتن سؤالات در امتحان نهایی گفت: «در سال 
۹۷ ابتکار بسیار خوبی انجام شد و آن هم اینکه سؤالات در خود حوزه 
امتحانی تکثیر می شد اما اگر به هر دلیلی مانند اطلاع رسانی دیرهنگام 
مدیر مجموعه آموزشــی، امتحان دیر برگزار شود؛ این دیر برگزارشدن 
احتمال تقلب و عکس گرفتن از ســؤالات توسط برخی افراد سودجو 
حاضر در حوزه امتحانی و لورفتن ســؤالات را بالا می برد».   او در ادامه 
درباره چگونگی لو رفتن ســؤالات کنکور گفت: «به جهت اینکه تعداد 
داوطلبان کنکور بسیار بیشتر از امتحان نهایی است، تکثیر کردن سؤالات 
کنکور در محل برگزاری امتحان، امکان پذیر نیست. چاپ سؤالات کنکور 
در حوزه امتحانی به لحاظ امنیتی مشکل سازتر است. سؤالات کنکور در 
چاپخانه قرنطینه سازمان سنجش منتشر می شود و توسط سه مأمور از 
نهادهای مختلف امنیتی به مراکز استان ها فرستاده می شود. در کل این 
حوزه ها که حدود هزار حوزه است، کافی است یک مأمور آدم ناخلفی 
باشــد و از غفلت دو مأمور دیگر اســتفاده کند و از دفترچه ها عکس 
بگیرد. اگرچه این دفترچه ها پلمب هستند اما اگر بین ۵۰۰ هزار دفترچه 
پلمب یک دفترچه مخدوش باشــد، چندان توجهی را جلب نمی کند. 
برخی سؤال فروشــان نظیر آقایی به نام «و یا س» ادعا می کنند با این 
روش به سؤالات دست پیدا می کنند و آن  را با مبالغ هنگفت مثل ۵۰۰ 

میلیون تومان تا یک میلیارد در اختیار مشتریان خود قرار می دهند».
تقلب فروشان چه کسانی هستند؟

رئیس دیده بان عدالت آموزشــی درباره باند تقلب فروشان گفت: 
«کســانی که این تقلب ها را می فروشــند، ۱۰ نفر هم نیستند که در رده 
ســنی ۲۰ تا ۲۵، ۲۶ ســال هستند و در دانشــگاه های آزاد دور از مرکز 
درس می خواننــد. اطلاعــات زیــادی از این افراد ماننــد آقایی به نام 
«س» یــا خانمی به نام «آ.ا» یا خانمی به نــام «س.ا» که به تازگی به 
جمع تقلب فروشان پیوسته است و… را در اختیار پلیس فتا، حراست 
سنجش و سایر مراکز مربوطه قرار دادیم که متأسفانه تاکنون پیگیری 
خاصی ندیده ایم. این افراد خاص، افراد باهوشی هستند و مشتریانشان 
را از یک تعدادی بالاتر نمی برند؛ چون نمی خواهند سفره ای که برایشان 
پهن شــده با طمع کاریشان برچیده شود. خود آ نها ادعا می کنند تعداد 
مشتریانشــان بین صد تا هزار نفر است».  وی در ادامه گفت: «خیلی از 
این افراد چهار ســال است مشغول به کار هستند و بین دانش آموزانی 
که تقلب می خرند، شناخته شده اند. وقتی صداوسیما اعلام می کند که 
چند نفر از این افراد را گرفتیم، شــاید برای اولیا آرام بخش باشد  اما بر 
ر وی دانش آموزانی که این تقلب ها را می خرند اثر خاصی ندارد؛ چون 
آ نها چهار سال است که می بینند این افراد همچنان کار خودشان را که 

فروش تقلب است، ادامه می دهند».
رئیس دیده بان عدالت آموزشی: برخورد جدی با سؤال فروشان و 

صندلی فروشان انجام نمی شود
هامون ســبطی درخصوص خلأ قانونی در رابطه با فروشندگان 
سؤالات کنکور و صندلی فروشان دانشگاه ها گفت: «ما در ایران حتی 
درباره آپارتمان نشینی مجموعه قوانین داریم  اما متأسفانه مجموعه 

مدونی از قوانین آموزشــی در ایران نداریم و قانون گذاران ما به این 
مسئله کمتر از چیزی که باید اهمیت داده اند. ما خلأ قانونی شدیدی 
در این زمینه داریم. مثلا فرض کنید معلمی است که سال هاست با 
دانش آموزان بدرفتاری می کند یا آزمون های بدی می گیرد، در کجای 
قوانین کشور ما نحوه برخورد و مجازات با این افراد ذکر شده است؟ 
حتی اگر سازمان سنجش به وظایف خود درست عمل نکند، چطور 

می توان با او برخورد کرد؟ چه نهادی وی را مجازات می کند؟
ما حتی مواردی مثل صندلی فروشــی در دانشگاه ها را داشتیم 
که به مراتب از تقلب فروشــی بدتر است. این افراد دستگیر شدند و 
جرمشان اثبات هم شد  اما بعد از دو، سه سال آزاد شدند و با جسارت 
و وقاحت بیشــتری و حتی روش های جدیدتری به کارشــان ادامه 
دادند؛ طوری که رد و اثر انگشتشــان و نوع ادبیاتشان در کانال های 
جدیدی که می زنند، به راحتی قابل تشخیص است. با خیلی از جرائم 
برخورد خیلی شــدیدتری صورت می گیرد  اما می بینیم با این افراد 
برخــوردی که باید صورت نمی گیرد. عمل آنها ضربه ای بنیادین به 
فرهنگ کشور می زند».  وقتی واقعیت عریان در جلوی چشم مردم 
باشــد، با انکار و تکذیب، میزان فاجعه بیشــتر بــرای مردم تصویر 
می شود و مردم فکر کنند چه اتفاق مهیبی افتاده است که سازمان 
ســنجش راهی جز تکذیب ندارد؛ در صورتی که اگر به مردم آگاهی 
داده شود و واقعیت گفته شود، می تواند آرامش بیشتری ایجاد کند 

تا اینکه مدام تکذیب پشت تکذیب انجام شود.
تأثیر قطعی معدل بیشتر  از کنکور در گرو  پول است

رئیــس دیده بان عدالت آموزشــی در خصوص نقص سیســتم 
تأثیر قطعی معدل گفت: «نداشــتن پول دانش آموز را از دو جهت 
محروم می کند؛ نخســت از نظر علمی او را در مرتبه ای پایین تر قرار 
می دهد و از طرفی تشــنگی و عطش یادگیری را از دست می دهند. 
سیســتم آموزش وپرورش دولتی، سیستمی نیست که بتواند علاقه 
بــه درس خواندن را در دانش آموز نهادینــه کند و به همین جهت 
هم کاملا طبیعی است که دانش آموزانی که از نظر مالی ضعیف تر 
هســتند و در سیســتم مدارس دولتی درس می خواننــد، از حذف 
دروس عمومی نظیر درس ادبیات فارسی از کنکور خوشحال شوند. 
تنها مدارس غیرانتفاعی و مدارس زنجیره ای که شهریه  هایی نظیر 
صد میلیون تومان دریافت می کنند و خدمات موازی ارائه می دهند، 
قــادر به علاقه مند کــردن دانش آموزان به امر تحصیل هســتند. از 
طرفی دانش آموز بــا تحصیل در مدارس زنجیــره ای به ارتباطات 
گســترده ای برای آینده  شــغلی خود دســت می یابد. تعــدادی از 
صاحبان این مدارس زنجیره ای جزء تصمیم گیرندگان برای آموزش 

کشور هستند».
او در ادامه گفت: «از سال ۹۴، وقتی هیچ سِمتی نداشتم و فقط 
یک معلم بودم، در رابطه با اشتباه بودن تأثیر قطعی معدل در کنکور 
با نمایندگان مجلس نامه نگاری کردم. بعدتر به عنوان مدیر مسئول 
انجمن ناشران کشور و چندین سال بعد هم به عنوان دبیر کمیسیون 
آموزش دیده بان عدالت آموزشی با مجلس نامه نگاری کردم و گفتم 
ایــن تأثیر وضعیت را بدتر می کند. بارها و بارها اســتدلال کردم، اما 
کســی که نخواهد متوجه شود، متوجه نمی شود تا سرش به سنگ 
بخورد».  هامون ســبطی گفت: «وضعیتی که می بینید حاصل این 
تفکر است که کنکور بد اســت، چون ۸۰،۷۰ درصد افراد موفق آن  
را سه دهک بالای درآمدی، یعنی کسانی که پولدار هستند، تشکیل 
می دهند اما تأثیر معدل خوب است؛ چون کسانی که پولدار نیستند 
هم می توانند در صورت تأثیر معدل موفق شوند. این استدلال بیشتر 
شــبیه مضحکه است. این یک دروغ خیلی فاحش است؛ چون این 
دو گــزاره اصلا به هم ربطی ندارند. تأثیر معدل بیشــتر از کنکور در 
گرو پول اســت». او افزود: «موافقــان تأثیر قطعی معدل می گویند 

ســؤالات امتحان نهایی آن قدر راحت است که دانش آموز می تواند 
بدون دسترســی به معلم و کتاب کمک آموزشــی از پس آن برآید. 
در جواب آنها باید گفت این فقط یک خواب خوش است؛ چون اگر 
این طور بود ما باید حداقل ۲۰ هزار معدل ۲۰ در کشور داشتیم و اصلا 
چه نیازی به رقابت بود. از طرفی گفته شده سؤالات امتحان نهایی 
قرار اســت مفهومی تر از اینکه هست بشود. در این صورت تکلیف 
دانش آموزانــی کــه در کپر و قله کوه درس می خوانند، چیســت؟ 
البته معلمان مــا خیلی تلاش می کنند ولی قطعــا نمی توانند در 
حد معلمان مدارس تخصصی باشــند. از طرف دیگر کنکور یک بار 
برگزار می شــود و آزمون نهایی ۳۰ بــار؛ پس هر پارامتری در کنکور 
تأثیرگذار اســت، در امتحان نهایی ۳۰ برابر بیشــتر تأثیرگذار است». 
رئیس دیده بان عدالت آموزشی گفت: «از آنجایی که قبل از امتحان 
نهایی امکان دسترسی به سؤالات وجود ندارد، کسانی که در امتحان 
نهایی تقلب می کنند، حداقل دو تا سه میلیون هزینه هنزفری نامرئی 
می دهند که داخل این هندزفری ها یک سیستم WIFI درونی است 
و مثل یک ابزار جاسوســی عمــل می کند. در اینجا بــاز هم به آن 
داوطلبی که از نظر مالی ضعیف اســت، ظلم می شود. تقلب هم 
در آزمون نهایی ۱۰ برابر آزمون سراسری کنکور است؛ چون چندین 

برابر اشکالاتی که در کنکور هست، در امتحان نهایی وجود دارد».
تقاضای سهمیه برای دانشجویان دانشگاه های لاکچری خارج از 

کشور در دانشگاه تهران
او در باره رانت های این حوزه گفت: « فردی برای کســانی که در 
مدارس لاکچری حاشــیه خلیج فارس درس می خواندند، تقاضای 
ســهمیه کرده بود! فرد دیگری برای کســانی که با پول پدر و مادر 
خود به خارج از کشور رفته بودند و چند ترمی درس خوانده بودند 
و حالا می خواهند در دانشگاه تهران و شهید بهشتی درس بخوانند. 
هــر نوع رانتی در این زمینه تبدیل به انحراف می شــود». مردم این 
رانت هــا را می بیننــد و فکر می کننــد حق خوری یک روال اســت 
و پیش خودشــان می گویند تقلب یک حق خوری اســت و این هم 
می تواند یک روال باشد. یک موقع هایی ادبیات و نحوه صحبت کردن 
توهین آمیــز این کانال ها را می بینم و پیــش خودم می گویم چطور 
ممکن اســت بچه های نازنین مــا از این تقلب ها اســتفاده کنند و 
می بینم که استدلال های بسیار هوشمندانه ای در این زمینه می شود. 
مثلا می گویند وقتی کاغذ گران شــده و مــن از نظر اقتصادی فقیر 
 PDF هســتم و نمی توانم کتــاب بخرم، پس حق من اســت که از
کتاب اســتفاده کنم. به همین ترتیب وقتــی داوطلبان می بینند که 
حقشــان خورده می شود، تقلب را برای رسیدن به خواسته هایشان 
حق خودشان می دانند. مردم ما با مظلومیت می گویند من که تقلب 
نمی کنم؛ در صورتی که افراد باید با افتخار بگویند تقلب نمی کنند». 
ســبطی درباره فروپاشی اخلاقی جامعه هشدار داد و گفت: «وقتی 
ســؤال جامعه این باشد که پس چه بلایی سر کسی که پول تقلب 
ندارد می آید، یعنی فروپاشــی اخلاقی جامعه که من از سال ۸۴ و 
دیده بان عدالت آموزشی از سال ۸۶ درباره آن هشدار می دهیم، در 
حال وقوع است و جامعه به مرحله فروپاشی اخلاقی رسیده . حتی 
خانواده ها و رسانه ها که صدای گویای وجدان اجتماعی هستند نیز 
در مقابل تقلب ناامید شــده اند و دغدغه و سؤال این نیست که چرا 
دانش آموز تقلب می کند، ســؤال این است که چرا در تقلب عدالت 
وجود ندارد؟».  متأسفانه مسئولان هنوز به این نتیجه نرسیده اند که 
عدالت آموزشــی و امنیت آموزشی جزء نهادهای اصلی حکمرانی 
اســت و اگر راحت از کنار این مســئله عبور کنند، باعث بحران های 
شدید فرهنگی، اخلاقی، اجتماعی و... خواهند شد. آقای توکلی به 
درســتی اشاره کردند که یک جریانی در پی از بین بردن آموزش یک 

تمدن به خاطر منافع خودش است».

روزهای کنکوری با قطعی بی ثمر اینترنت و اخباری که از زور متقلبان می رسید یک سناریوی تاریخی رقم زد

همه حیران ماجرای کنکور
پانیذ میلانی: روز گذشته در حالی که هنوز دو ساعت از برگزاری اولین نوبت کنکور زمستانی کشور نگذشته بود، سؤالات این آزمون در چند کانال تلگرامی منتشر شد. این در حالی است 
که از روز قبل از کنکور پیامکی مبنی بر قطع شــدن اینترنت موبایل به ســاکنان مناطق نزدیک به حوزه های برگزاری کنکور، ارســال شــد و اینترنت موبایل در این مناطق از حدود ساعت 
هشت تا ۱۱:۳۰ قطع بود اما گویا این قطعی موقت اینترنت همراه در سایر حوزه ها هم اثرگذار بوده، طوری که حتی دستگاه های ATM بعضی مناطق به درستی کار نمی کردند و برخی 
کاربران شــبکه های اجتماعی هم از قطعی اینترنت در بیمارســتان ها و سرگردانی بیماران خبر دادند. حتی خبری از اختلال در سازمان میوه وتره بار به دلیل قطعی اینترنت منتشر شد. با 
تمام این ســخت گیری ها و هشــدارهای سازمان سنجش اما تصاویری از سؤالات فیزیک و شیمی کنکور تجربی که دیروز برگزار شد، در کانال های تلگرامی تقلب منتشر شد و ادمین یکی 

از این کانال ها با انتشار پیامی در کانالش نوشت که تقلب ربطی به اینترنت ندارد و آنها در هر صورت کار خودشان را که تقلب است، انجام می دهند.

 ســمیه جاهدعطائیان: کمپین معلولان با ارســال چند نامه جداگانــه خطاب به رئیس 
مجلس، نمایندگان، معاون قوانین مجلس همچنین ســازمان برنامه و بودجه خواستار 
بازگشــت ردیف و افزایش بودجه اجرای قانون حمایت از حقوق معلولان شــدند که تا 
زمان تنظیم این گزارش اقدام مؤثری درباره دغدغه و مطالبات اشاره شده در نامه و نگرانی 
فعالان مدنی نشــده است. در عین حال سازمان بهزیستی نیز در شرایط حساس کنونی که 
افراد دارای معلولیت نســبت به حواشی بودجه ای انتقاد و درخواست های جدی دارند، 
معاونت فعال، متخصص و کارآمدی در حوزه توان بخشــی نداشــته و رویکرد انفعالی 
بهزیســتی در حوزه معلولان مشــهود است. حالا تنها چند روز اســت که بعد از سه ماه 
بلاتکلیفی، مســئول کرسی معاونت توان بخشی در بهزیستی مشخص شده است؛ اما به 
گفتــه فعالان اجتماعی این مســئول تازه کار از تخصص کافــی و لازم در حوزه معلولان 
برخوردار نیست. چشم امیدِ افراد دارای معلولیت به مجلس شورای اسلامی است و در 
نامه ارسالی نمایندگان فعال در حوزه افراد دارای معلولیت به نمایندگان مجلس چنین 
آمده است: «قانون جامع حمایت از حقوق معلولان ۱۳۸۳ به واسطه مانع بزرگی به نام 
عدم پیش بینی بودجه لازم جهت اجرا، نتوانست نیازهای جامعه هدف را برآورده سازد. 
از این رو، نمایندگان ملت در ســال ۱۳۹۶ با نسخ قانون مذکور قانون جدیدی به نام قانون 
حمایت از حقوق معلولان را که این بار نه در قالب طرح بلکه در قالب لایحه پیشــنهاد 

شده بود، به تصویب رساند».
ابهام در بودجه معلولان

در ادامه نامه ارسالی به مجلس و نمایندگانش آمده: «مستند به ماده ۳۰ قانون حمایت 
از حقوق معلولان جدید سازمان برنامه و بودجه مکلف شد نسبت به ایجاد ردیف اعتباری 
ذیل فصل رفاه اجتماعی متناسب با عناوین فصول قانون در لوایح بودجه سنواتی اقدام کند 

که از سال ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۱ این امر هرچند در سطح بسیار محدود اما پیش بینی شد. متأسفانه 
در لایحه بودجه پیشنهادی دولت به مجلس جهت تصویب، خبری از ردیف بودجه قانون 
حمایت از حقوق معلولان مطابق با سنوات گذشته نیست و صرفا مبلغی اندک به بودجه 
سازمان بهزیستی کشور افزوده شده تا به شکلی مبهم احیانا برای اجرای قانون حمایت از 
حقوق معلولان نیز هزینه شود». در نامه کمپین معلولان چنین اشاره شده است: «این در 
حالی است که اولا مطابق با صدر ماده ۳۰ قانون یاد شده، هدف از پیش بینی ردیف مستقل 
شفاف سازی منابع مالی اختصاص یافته برای اجرای قانون است؛ حال آنکه با اقدام دولت 
در لایحه عملا این مهم محقق نخواهد شــد؛ ثانیا، مســتند به ماده ۱ قانون مذکور، صرفا 
سازمان بهزیســتی مســئول اجرای قانون حمایت از حقوق معلولان نبوده و با این اقدام 
دولت تکلیف سایر دستگاه ها در اجرای قانون به فراموشی سپرده می شود؛ بنابراین بایسته 
است با عنایت به وظیفه نظارتی قوه مقننه بر حسن اجرای قوانین با رد لایحه بودجه، هم 
خواستار بازگشت قانون حمایت از حقوق معلولان به ردیف بودجه شود و هم بودجه لازم 

و کافی برای اجرای هرچه بهتر قانون پیش بینی شود».
تجمع معلولان برای مطالبه گری

لازم به توضیح اســت که بودجه تخصیص یافته به قانون مورد اشــاره در سال ۱۴۰۱، 
مبلغ دو هزار و ۸۷۰ میلیارد تومان، معادل پنج درصد از بودجه مورد نیاز برای اجرا بود که 
با درنظرگرفتن تورم افسارگسیخته میزان بودجه مورد نیاز برای اجرای دقیق قانون بیش از 

۵۰ هزار میلیارد تومان برای سال ۱۴۰۲ خواهد بود.
به گزارش «شــرق» افراد دارای معلولیت قرار اســت روز یکشنبه (۲ بهمن) تجمع 
مســالمت آمیزی مقابل مجلس شــورای اســلامی داشته باشند تا نســبت به وضعیت 
ســخت معیشتی، حذف ردیف، نامشخص بودن و کمبود قطعی بودجه قانون حمایت از 

حقوق معلولان و... اعتراض کنند تا شاید صدای شان بهتر به نماینده های مجلس رسیده 
و با رسانه ای شــدن معضلات شــان، افکار عمومی در حوزه قوانین بالادستی و مشکلات 

معلولان حساس شوند.
فراکسیون نمایشی در مجلس

«بهروز مروتی» رئیس کمپین حمایت از افراد دارای معلولیت در گفت وگو با خبرنگار 
«شرق» تأکید می کند:  «هنوز هیچ نتیجه ای از نامه های ارسالی به سازمان برنامه و بودجه 
یا مجلس حاصل نشــده اســت؛ هیچ پیگیری یا تماسی از سوی فراکســیون افراد دارای 
معلولیت در مجلس شــورای اســلامی نداشتیم تا امیدوار باشــیم که دغدغه معلولان 
اهمیت دارد». او در پاسخ به اینکه فراکسیون در مجلس تا چه اندازه فعال است، ادامه 
می دهد:  «واقعیت این اســت که این فراکسیون صوری و نمایشــی است، در حوزه افراد 
دارای معلولیت فعالیت و دغدغه چندانی ندارد و نشســت بررسی در این زمینه نداشته 
اســت. در حالی که انتظار جامعه معلولان از این فراکســیون پیگیری حقوق افراد دارای 

معلولیت است؛ به خصوص در زمان حاضر که بحث مهم بودجه روی میز است».
بهزیستی معاونت تخصصی ندارد

مدیر کمپین معلولان در پاســخ به ســؤال دیگری مبنی بر اینکه جای خالی معاونت 
توان بخشی در سازمان بهزیستی کشور تا چه اندازه می تواند در این شرایط به ضرر جامعه 
معلولان باشــد، تصریح می کند: «تنها معاونت تخصصی در حوزه معلولان که می تواند 
در بهزیســتی مؤثر باشد، معاونت توان بخشی است که بدون شک نبود مسئول کارآمد در 
این معاونت خلا بزرگی نه تنها برای پیگیری بودجه است؛ بلکه امور مربوط به توان بخشی 
افــراد دارای معلولیت که مســئله حیاتی و تخصصی بوده، چندین ماه اســت که روی 
زمین مانده و تنها چنــد روز از انتصاب آن می گذرد». به گفته «مروتی»، «اگرچه چند روز 
از انتصاب جدید در این معاونت حســاس می گذرد؛ اما بســیار دیر و غیرمؤثر است؛ تمام 
کمبود ها در شــرایط فعلی از نظر رسیدگی به امور توان بخشی و پیگیری یا رایزنی درباره 
بودجه قانون معلولان، به ضرر افراد دارای معلولیت تمام شــده و جبرا ن پذیر نیســت». 
این فعال حوزه معلولان با اشاره به تأمین نشدن مالی لوایح بودجه در قانون به خبرنگار 
«شــرق» ادامه می دهد: «هر سال ردیف بودجه کمی به قانون معلولان اختصاص یافته 
که آن هم با گفتمان، تجمع و مطالبه گری به نتایج مدنظر نمی رسیدیم؛ اما این بار سازمان 
برنامه و بودجه نه به دلیل مشــکلات ساختاری بلکه به دلیل وجود مشکلات تفکری در 
این حوزه که افراد دارای معلولیت را صرفا افرادی مصرف گرا تلقی می کنند، ردیف بودجه 

مستقل قانون حمایت از حقوق معلولان را حذف کردند».
بودجه قانون معلولان کم، نیازها فراوان

در حال حاضر هشت ماه معوقه حق پرستاری داریم؛ یعنی رقمی که برای هر فرد دارای 
معلولیت حداقل چهار میلیون تومان اســت که رقم آن بعد از ۹ ماه افزایش داشته و رقم 
افزایشی تناســبی با تورم و نیاز روز جامعه ندارد. این نکته را مدیر کمپین معلولان عنوان 
می کند: «امسال برای پرداخت مستمری از سوی کمیته امداد و سازمان بهزیستی مبلغ ۴۵ 
هزار میلیارد تومان برای لایحه بودجه ۱۴۰۲ مشــخص شــده؛ در حالی که شفاف و واضح 
نیســت که سهم هرکدام از ســازمان ها از این محل چقدر است. درحالی که با برآورد های 
صورت گرفتــه اجرای مــاده ۷ و ۲۷ قانون حمایت از حقوق معلــولان به تنهایی بیش از 
۵۰ هــزار میلیارد تومان بودجه نیاز دارد». او با تأکید اینکه بزرگ ترین مشــکل افراد دارای 
معلولیت مسئله معیشتی، درمانی و توان بخشی است، می افزاید: «با آنکه طبق ماده ۷۹ 
قانون برنامه توسعه ششم برای مددجویان بهزیستی و کمیته امداد باید ۲۰ درصد حداقل 
دستمزد لحاظ شود؛ اما شواهد نشان می دهد که مستمری افراد دارای معلولیت حدود ۲۰ 

درصد افزایش خواهد یافت که این میزان افزایش طبق قانون نام برده، غیرقانونی است».
تجمعی برای تمام فعالان اجتماعی

«مروتی» با اشاره به مشکلات معیشتی افراد دارای معلولیت تصریح می کند: «افراد 
دارای معلولیت صورت شــان را با سیلی سرخ نگه داشــته و آتش زیر خاکستر شده اند؛ 
متخصصان اجتماعی سال هاست که نسبت به افزایش بحران های اجتماعی هشدار دادند 
و نارضایتی معلولان نیز یکی از بدیهی ترین اعتراضاتی اســت که دولت خواه ناخواه با آن 
روبه رو شــده و البته تا به امروز نسبت به آن بی تفاوت بوده است؛ اما معلولان با داشتن 
دیدگاه و مطالبات اقتصادی- معیشــتی در اعتراض ها نیز مشــارکت کردند. در عین حال 
متأسفانه با اهمیت قائل نشدن به جایگاه معلولان، این قشر در بخش نظارتی دستگاه های 

اجرائی حضور دائمی و جدی نداشته تا در کنار نظارت، مطالبه گری کنند».
به گزارش خبرنگار «شرق» حذف ردیف بودجه، عدم اجرای ماده ۷ (پرستاری) و ۲۷ 
(حداقل دستمزد ســالانه) قانون معلولان و پرداخت معوقات بودجه ای بهانه ای مهم 
برای تجمع مســالمت آمیز افراد دارای معلولیت مقابل مجلس شورای اسلامی است. 
مطابــق با فراخوان کمپین این تجمع تنها مختص معلولیت خاصی نبوده و از همه نوع 
معلولیت ها (ناشــنوا، نابینا، ذهنی، جســمی- حرکتی) و خانواده های شان حتی فعالان 

مدنی و مدافعان حقوق افراد دارای معلولیت نیز می توانند در این تجمع حاضر شوند.

انتقاد رئیس کمپین معلولان در گفت وگو با «شرق»
درخواست معلولان از مجلس بی پاسخ ماند

  رویکرد انفعالی بهزیستی در حوزه معلولان مشهود است
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